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L’Institut d’Estudis Catalans
(IEC) assegura que escriure Ca-
nòlich amb h és totalment con-
trari a la normativa lingüística vi-
gent, que no accepta aquesta
terminació i per tant “no té cap
sentit”. El cap de l’oficina d’Ono-
màstica de l’IEC, Joan Anton Ra-
bella, va afirmar que “en relació a
la normativa és una forma mar-
cadament incorrecta”. En aquest
sentit, va recordar que a Catalu-
nya els topònims que utilitzaven
la fórmula ch al final, com havia
estat el cas de Vic, “es van norma-
litzar fa anys” i actualment “pel
que fa a noms de nuclis de pobla-
ció o municipis no hi ha cap to-
pònim amb ch final”. De fet, va in-
dicar que l’ús d’aquesta forma
“seria com utilitzar la ñ en un to-
pònim català”.

Rabella va voler deixar clar que
en termes tècnics no existeix cap
problema ni cap dubte a l’hora de
decidir com s’han d’escriure
aquests topònims i que, en tot

cas, “el problema ja passa al pla
polític, és un altre pla de la reali-
tat”. En aquest sentit, va preferir
no entrar en aquest tipus de valo-
racions i tan sols va remarcar que
la decisió “s’allunya de la norma-
tiva i és un element negatiu per-
què afebleix la llengua, que ja té
prou fronts oberts”. A més, va re-
cordar que la normativa lingüísti-
ca vigent és la mateixa per a tots
els territoris de parla catalana, i
va destacar que les comissions de

toponímia acostumen a seguir
els criteris establerts per les Na-
cions Unides, que fixen que a
l’hora d’elaborar les llistes de
noms oficials se segueixi la nor-
mativa lingüística vigent.

CRITERIS UTILITZATS
Precisament, en el moment de
presentar el Nomenclàtor del
Principat els tècnics de la Comis-
sió de Toponímia van explicar
que per establir el llistat oficial de

topònims s’havien basat en algu-
nes recomanacions procedents
de les Nacions Unides. Segons
aquest criteri, primer s’observa la
pronúncia del topònim pròpia
dels mateixos habitants; en segon
lloc es té en compte l’ortografia
catalana i en tercer lloc es fa una
recerca per conèixer la tradició
gràfica al voltant del topònim. Si
entre aquests factors encara hi ha
dubtes, l’últim element que es
pondera és l’etimologia.

La polèmica per la forma d’es-
criure Canòlich es va iniciar el
2010 després de la presentació
del nomenclàtor oficial, que pre-
veia el topònim sense h. El comú
de Sant Julià de Lòria es va mos-
trar contrari a aquesta escriptura
i a més va recórrer a la Batllia en
considerar que la Comissió de
Toponíma no era competent per
fer canvis en els topònims sense
l’acord previ entre les administra-
cions local i central. Els tribunals,
però, no els van donar la raó. Fi-
nalment, el Govern va decidir fer
marxa enrere i en consell de mi-
nistres va acordar canviar l’es-
criptura prevista en la llista de
noms oficials per posar h a Canò-
lic, b a Juverri i v a Aubinyà. Tot i
que fins ara no s’ha fet la rectifi-
cació, l’executiu assegura que
mantindrà aqueste criteri.

L’Institut d’Estudis Catalans considera que la incorrecció és equiparable a utilitzar la ‘ñ’

Escriure la ‘h’ de Canòlich “no té cap sentit”
ELLENGUAAUNA DECISIÓ “NEGATIVA” QUE “AFEBLEIX LA LLENGUA”

FERNANDO GALINDO

MERITXELL PRAT
Andorra la Vella

L’Institut d’Estudis
Catalans assegura que
escriure Canòlich amb ‘h’
és “marcadament
incorrecte”, ja que aquesta
forma no està acceptada
en la normativa vigent.
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“[A Catalunya] Pel que
fa a municipis no hi ha
cap topònim amb ‘ch’
final”

CAP OFICINA ONOMÀSTICA IEC

“És un element
negatiu que afebleix la
llengua, que ja té prou
fronts oberts”

QUÈ HA DIT

El president del grup parlamen-
tari mixt, Jaume Bartumeu, va
mantenir ahir a Brussel·les una
reunió amb Gianluca Grippa, cap
de la unitat C3 al Servei Europeu

d’Acció Exterior de la Unió Euro-
pea. Durant la trobada, es va
abordar el procés d’acostament a
la UE per part d’Andorra i, en
aquest sentit, el conseller va voler
trametre a les autoritats comuni-
tàries el ple suport del grup i
de Socialdemocràcia i Progrés

(SDP). I és que, com van remar-
car en un comunicat “conside-
rem aquest procés de reforça-
ment de la relació amb la UE i la
negociació d’un acord d’associa-
ció com una qüestió d’Estat” on
es vol treballar “de forma concer-
tada” amb el Govern. En aquest
sentit, des de la plataforma es re-
corda que, si es compleixen les
previsions, en breu es disposarà
d’un calendari concret i que,
abans de l’estiu, la comissió euro-
pea hauria de disposar d’un
mandat per a les negociacions.

Bartumeu remarca el suport
d’SDP a l’acostament a la UE
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